
  محمدرضا كائيني
 در روزهاي�ي ك�ه ب�ر ماگذش�ت، مرح�وم 
حاج ش�يخ  حجت الاسلام والمس�لمين 
عباس�علي  س�رفرازي از روحانيون پرس�ابقه و 
مبارز مقيم ته�ران، در زادگاه خ�ود دعوت حق 
را لبي�ك گف�ت و رخ در نق�اب خ�اك كش�يد. 
نام سرفرازي براي آنان كه شاهد جريان انقلاب در 
تهران بودند، نامي آشنا بود. او مديريت بخشي از 
فعاليت هاي اعتراضي در منطقه غرب تهران را بر 
عهده داشت و از همين رو، بارها طعم دستگيري 
و زندان س�اواك را نيز چشيد. از س�وي ديگر و 
در آس�تانه پيروزي انق�لاب اس�لامي، همراه با 
چهره هايي چون آيت الله مهدوي كني، در تأسيس 
جامعه روحانيت مبارز تهران نقشي بارز ايفا نمود. 
راق�م اي�ن س�طور در پژوهش ه�اي تاريخ�ي 
خوي�ش، مدت ها در پ�ي گف�ت و ش�نود با آن 
مرحوم و اخذ خاطرات وي بود، اما س�وگمندانه 
جز چند جلس�ه، چني�ن فرصتي نياف�ت. آنچه 
پي�ش ر و داري�د، حاصل يك�ي از اين جلس�ات 
اس�ت كه تقديم علاقه من�دان و تاريخ پژوهان 
انق�لاب مي ش�ود. امي�د آنك�ه مقب�ول  آي�د. 

      
شما از چه دوره اي وارد جريانات فرهنگي و 
مبارزاتي دوران خود شديد؟ فكر مي كنيد 
كه چه عواملي موجب شد كه در شما علاقه 

به فعاليت هاي سياسي ايجاد شود؟ 
بس��م الله الرحمن الرحيم. م��ن ه��م از جنابعالي 
متش��كرم كه درپي ثب��ت و ضبط تاريخ هس��تيد. 
خدمتتان عرض كن��م كه من در س��ال 40، 41 از 
س��اري به تهران آم��دم. يك جوان 17، 18 س��اله 
بودم كه داش��تم براي گرفتن »تصديق مدرس��ي« 
آماده مي شدم. جد من در س��اري فردي بود به نام 
مرحوم حاج روح الله آبدنگچي. آبدنگ يعني صاحب 
شاليكوبي بودن. به خاطر داشتن اراضي كشاورزي 
و شاليكاري، وضعش هم خيلي خوب بود. هفت زن 
گرفت كه يكي از آنها از قريه آلاش��ت و خواهرزاده 
رضاش��اه بود. به رغم اينكه آنه��ا بي نهايت به پدرم 
علاقه داشتند، من به دليل ارتباط شان با دربار، با آنها 
انس و الفتي نداشتم و به سراغشان نرفتم، تا وقتي 
كه پدرم به من گفت: تو نبايد س��بب بشوي كه من 
از برادرها و خواهرهايم ببرّم! همين موجب شد كه 
تصميم بگيرم در تهران، ديداري با آنها داشته باشم. 
منزل اينها دربند بود. تابس��تان هم بود و هوا گرم. 
رفتم به خانه    شان و عمه خيلي خوشحال شد. ناهار را 
كه خورديم، عمه به من اعتراض كرد كه تو چرا رفتي 
آخوند شدي؟... در همين حين، ديدم كه سروصدايي 
از طرف حياط مي آيد. با عمه رفتيم طرف حياط و 
ديديم در استخر، عده اي دختر مشغول شنا هستند! 
احتمالاً فرزندان يا نزديكان عمه بودند. به من گفت: 
من حاضرم هركدام از اينها را كه بخواهي به ازدواج تو 
درآورم، به شرطي كه از لباس آخوندي بيرون بيايي! 
من چيزي نگفتم. رفتم و ديگر هم نزد عمه برنگشتم! 
تا چندي پس از اين ماجرا، درتهران با مرحوم جلال 

آل احمد آشنا شدم. 
چ�ه چي�ز موجب ش�د ك�ه ب�ه آل احمد 
علاقه مند و در پي ايجاد ارتباط با او باشيد؟ 

علايق مبارزاتي اش؟
بله، عرض ك��ردم كه من زمينه علاقه ب��ه مبارزه را 
داش��تم. احس��ان طبري و جريان چپ را نتوانستم 
بپذيرم، ولي حرف هاي مبارزاتي ش��ان را دوس��ت 
داش��تم. به خليل ملكي خيلي هم احساس خوبي 
داشتم، چون براي خودش يلي بود. البته اشاره كنم 
كه به تدريج به جلال نزديك و با او صميمي ش��دم. 
چرا؟چون فوق العاده انس��ان مهرباني بود و دوست 
داش��ت آنچه را كه تجربه كرده بود، در اختيار نسل 

جوان بگذارد و البته از س��ؤالات من هم- كه در آن 
روزها يك طلبه جوان بودم- تعجب كرد. من در آن 
ديدار، شرايط آن زمان خودم و خانواده ام را برايش 
نقل كردم. ايشان در خلال صحبت هايم متوجه شد 
اجدادم تمكن مالي داشته اند و گفت: »شنيده ام جدّ 
شما متمكن بوده است؟« گفتم: »ولي من زاده فقر 
هستم! الان خانواده اي بسيار متوسط هستيم و پدرم 
يك كاسب سماورساز اس��ت!« آن روزها در ميدان 
سبزي فروش ها، مثل ميدان سبزه ميدان تهران كار 
مي كرديم، به همين دليل به جلال هم گفتم: »آقا! 
من زاده و ش��اهد فقرم! از آن ث��روت چيزي به من 
نرس��يده اس��ت. ضمناً من تنها درباره خودم حرف 
نمي زنم، سخن من از يك شهر و منطقه بينواست!«

اش�اره كرديد ب�ه آش�نايي و علاقه خود 
به خليل ملكي. در ش�خصيت او چه چيز 

برايتان جذاب بود؟
بله، به دفعات و همراه با مرحوم جلال آل احمد، در 
منزلشان به ديدارش رفتم. منزل ملكي در خيابان 
انقلاب كنوني، نزديك دانشگاه تهران بود. او خودش 
ه��م آق��ازاده و از »اولاد العلما« ب��ود. بخش عمده 
اينگونه چهره ها، روحاني زاده بودند. مثل احس��ان 
طبري يا كيانوري ك��ه با يك واس��طه، نوه مرحوم 
شيخ فضل الله نوري بود يا مرتضي آشتياني يا دكتر 
مرتضي يزدي يا مرحوم نخشب كه سوسياليست هاي 
خداپرست را پايه ريزي كردند. به هرحال، نكته جالب 
در ش��خصيت خليل ملكي اين بود كه ايشان، يك 
عنصر فرهنگي و اهل تفكر بود ك��ه در دوره اي، به 
حزب توده كه آن زمان فراگير شده بود كشيده شد، 
ولي بعد فهميدند كه اين جريان وابس��ته به روسيه 
اس��ت و آنها هرگز نمي خواستند در خدمت روسيه 

باشند و انشعاب كردند. 
جالب اينجاست كه در برخورد اول جوري حرف زد 
كه تصور كردم يك روحاني معمم اس��ت كه تازه از 
حوزه قم آمده!سبك و سياقش حرف زدنِ  آخوندي 
را بلد بود. بيرون ك��ه آمديم به مرحوم جلال گفتم: 
ايشان كه سبك و سياق آخوندي دارد؟ گفت: بچه 

آخوند است ديگر!چيزي غير از اين در نمي آيد!
خب شما در دوره اي نسبتاً دراز، با مرحوم 
آيت الله طالقاني هم آشنايي داشتيد. اين 

ارتباط را چگونه ايجاد كرديد؟
تا جايي كه خاطرم هست، مرحوم آيت الله حاج شيخ 
حسن سعيد زياد به س��اري مي آمد. يك بار من به 
ايش��ان  گفتم كه مى خواهم آقاي طالقاني را ببينم 
و اين بزرگوار ما را خدمت ايش��ان برد. آقاي سعيد 
آقازاده بود و به آقاي طالقاني ارادت داش��ت وآقاي 

طالقاني هم دوستش داشت. 
ظاهراً آيت الله سعيد چهلستوني با آيت الله 

طالقاني، دوستي و ارتباط خوبي داشت؟
بله، آقاي س��عيد اولاً: ملا بود و حرف و سخن زياد 
داش��ت، اين در جاي خ��ودش. ثانيا آق��ازاده بود و 
دري��ا دل و آدم هاي مادون خ��ودش را خيلي خوب 
تحمل مي كرد و از اين جنبه شبيه به آقاي طالقاني 
بود. به هرحال با آقاي سعيد قرار گذاشتيم و به منزل 
آقاي طالقاني رفتيم و كم كم با ايشان مأنوس شدم. 
البته م��ن در آن دوران، در حدي نب��ودم كه بتوانم 
درمحضر ايش��ان، مطلب و س��خني بگوي��م. آقاي 
طالقاني در شمال دوستان زيادي داشت و پدربزرگ 
مرا مي شناخت و گفت: شنيده ام كه دراين اواخر با 
رضاخان در افتاده اس��ت كه من ماجرا را برايش��ان 
نقل كردم. آقاي طالقاني به آقاي آشيخ محمدتقي 
آملي هم علاقه خاصي داشت. ضمن اينكه تفكر نو و 
روشنفكري داشت، حرمت سنتي ها را حفظ مي كرد 
و عظمتش در همين بود، مگر كساني كه بي هويت 

بودند و... 
يا مواجب بگير دربار و ساواك بودند؟... 

  اميرمهدي حكيمي
ديگر بار خورشيد تابيد. 
مجموعه اي از مقالات 
تاريخي و علمي استاد 
علامه گرد آمده است و 
فراروي دانش دوستان 
و تحرك طلب��ان ق��رار 
گرفت ت��ا خوانندگان 
وزش خورش��يد را ب��ا 
تمام وجود حس كنند 
و به حرك��ت زندگي و 
حيات ارج نهند. اي��ن كتاب سرش��ار از دغدغه هايي 
است كه عمري را با استاد گذرانده و زيسته اند و وي را 
بر آن داشته اند تا گاه گاه قلم را تبر كند و فرياد برآورد و 
دغدغه هاي گذشته را در يادها زنده كند؛ دغدغه هايي 

الهي، شيعي، انساني و حماسي، مردمي و انقلابي... 
استاد علامه روزگاري به شناساندن »مرزبانان حماسه 
جاويد« همت گماشت و مرزها و مرزبانان را شناسانيد 
و نسل ها را آگاه ساخت. اكنون خود مرزباني است كه 
به پاسداري از مرزها و ارزش ها نشسته  است، مرزهاي 
توحيد و عدالت. هر گاه احساس خطر كند مي خروشد 
و ارزش هاي فراموش ش��ده را به يادها مي آورد. استاد 
علامه اندكي از مرزها گام واپس نمي نهد و بسان روزگار 
جواني پرشور و نستوه ايستاده است. كوهي استوار كه 
سال هاس��ت پرچم دو حقيقت بزرگ را بر فراز جامعه 
ما برافراشته اس��ت: توحيد و عدل. همگان را به ياري 
براي در اهتزاز نگاه داش��تن اين پرچ��م فرا مي خواند. 
توحيدي ناب و به دور از هر گونه التقاط چه از روزگاران 
گذشته و آنچه در دوران آغازين ترجمه به جهان اسلام 
وارد كردند و چه در اين روزگار كه با هجوم و زباني نو 
دست به ترجمه و التقاط زده اند. پژوهش هاي علمي و 
فرهنگي را با اغراض سياسي و اهداف مرموز درآميخته 
و از اين رهگذر به ايمان ملت هاي مسلمان تاخته اند، 
همان ايماني كه بزرگ ترين و مقاوم ترين سد در برابر 

استعمار و خواسته هاي بيگانگان است... 
و ام��ا عدال��ت فري��اد مظلوم��ان تاري��خ ك��ه گوي��ا 
مظلوميت هايشان مسري است و هر كس فرياد عدالت 
برآورد، ب��ه آن مظلوميت ها دچار خواهد ش��د. فرياد 
عدالت خواه��ي از آغازين نوش��ته هاي اس��تاد علامه 

تاكنون بلند اس��ت. آنان كه با زندگي ايشان آشنايند، 
آگاهند كه سخنان و جلسات استاد از دوران طلبگي با 
اين مفاهيم آميخته بوده و ممنوعيت هاي سخن گفتن 
ايشان از سال 1338 ) مدت ها پيش از انقلاب ( به دليل 
»تبيين حكومت ع��ادل« و فريادهاي عدالت خواهانه 
آغاز شده است، ليكن »كو گوش شنوا«؟! اكنون عدالت 
تنها به صورت ش��عار مطرح مي شود، ليكن در كوي و 
برزن خبري از آن نيست. آري، به پيروي از نويسنده اي 

بزرگ بايد بگوييم:
»از دو مفهوم انسان و عدالت يكي در كوچه ها سرگردان 

است و يكي در شعارها...!«
اس��تاد علامه باز بر س��ر مرزها ايستاده اس��ت. در هر 
فرصتي فريادي برمي آورد و به همگان گوشزد مي كند 
كه عدالت حقيقي كدام است و آموزه وحياني و عملكرد 
اوصيايي. . . آن چيزي نيست كه امروز در جامعه از آن 
سخن مي رود و شعار داده مي ش��ود. راه بسيار است تا 
بدانجا برسيم و عدالتي، نه تراز قرآن و حكومت معصوم 

بلكه اندكي از آن را برپا داريم. 
اين دردي اس��ت گران، براي انس��اني كه س��ال هاي 
عمرش را بر س��ر دو ارزش ناب، توحيد و عدالت نهاده 
است و همه آثار خود را در اين باره پديد آورده و عرضه 
كرده است تا خدمتي به انسان و انسانيت كرده باشد. 
او از همه چيز گذشته است تا آن ارزش ها تحقق يابد و 
اكنون پس از گذشت ايام بنگرد كه اين ارزش ها تنها 
در عالم سخن مانده اس��ت. اين است مظلوميت هاي 
مسري كه اس��تاد نيز به جان خريده است و خودآگاه 
اس��ت كه س��رانجام چنين راهي آن اس��ت كه بر سر 
صاحبان اصلي اين ارزش ها رفته است. از ويژگي هاي 
بس��يار ارزش��مند آثار علامه حكيمي نثري است كه 
ايش��ان در تبيين حقايق به كار مي برن��د. به تعبيري 
ديگر ايش��ان هنر خويش را در خدمت ارزش ها نهاده 
و آثاري خلق كرده اند كه در برجس��ته ترين س��طح از 
نوشته هاي فارسي اين روزگار قرار دارد.  استاد در افقي 
ديگر به مرزباني پرداخته است و به نويسندگان اسلامي 
مي آموزند كه دفاع از ارزش هاي والاي فرهنگ شيعي 
نبايد با نثري ضعيف و نامناسب و دور از معيارهاي زبان 
فارس��ي و فاقد جاذبه هاي بلاغي و قدرت هاي القايي 
و تصويرگ��ري لفظي نگارش يابد بلكه آنچه نگاش��ته 
مي شود، بايد زيباترين نثرها را داشته باشد تا نسل ها 
همراه با جاذبه ه��اي تعابير، ارزش ه��ا را دريابند و از 
فرهنگ شيعي آگاه ش��وند؛ نه آن كه به عرضه مطالب 
فرابشري با نثرهاي معمولي و در بسياري موارد ضعيف 
و گاه غلط بپردازند و توجهي به دنياي نويس��ندگي و 

قدرت قلم و اعجاز بلاغت نداشته باشند. . .  
 عمرش درازباد

 در حاشيه انتشار اثري نوين 
از  استاد محمدرضا حكيمي
آنجاكهخورشيدميوزد

  استاد محمدرضا حكيمی
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حتي عليه آنها هم، اين طور نبود كه سعايت كند. 
روحاني��ت خاموش را رد نمي ك��رد و مخصوصاً 
به آنها اهانت هم نمي كرد، اما دوس��ت داش��ت 
كه بيدار بش��وند. عمه ام زن باسوادي بود، البته 
شهامت زيادي هم داش��ت. خاطرم هست يك 
بار كه ش��مال آمد، من گفتم كه آقاي طالقاني 
از پدربزرگم چنين تعريفي كرده اس��ت. گفت: 
لااق��ل از آق��اي طالقاني مي آموخت��ي كه عمه 
حرمت دارد! گفتم: حرم��ت به چه معنا؟ گفت: 
به اين معنا كه تو عاقبت برادر ما را مي كشي! در 
15 خرداد كه زندان افتادم، پدرم خيلي بيقراري 
مي كرد يا مثلًا در سال48، وقتي به مكه رفتم و 
اعلاميه امام خميني)ره( را هم بردم، كافي بود 
يك س��اعت تأخير كنم و به پرواز بغداد نرسم تا 
پليس عربستان مرا دستگير كند! اشاره عمه هم 
به همين كارها و تأثيرش بر سلامتي پدرم بود. 
بعد از انقلاب كه پدرم از دنيا رفت، عمه ام آمد و به 
من گفت: تو برادرم را كشتي!به هرحال ارتباطم با 
آقاي طالقاني، در تشديد گرايشات مبارزاتي ام، 

تأثير زيادي داشت. 
رابطه تان چط�ور با آي�ت الله طالقاني 

صميمي تر شد؟
وقتي در ته��ران تصدي��ق مدرس��ي را گرفتم 
و مي خواس��تم به دانش��كده معق��ول و منقول 
بروم، جريان 15 خرداد پيش آمد. ما هم رفتيم 
مازندران و در حالي ك��ه در آنجا هيچ زمينه اي 
براي جنبش و اعت��راض نبود، بي گ��دار به آب 
زديم و م��ا را گرفتند و به ته��ران آوردند! بعد با 
تلاش مرحوم ميرزاي س��عادت- كه از علماي 
بزرگ ساري و مردي ملا و از شاگردان اديب اول 
بود- آزاد ش��دم. يكي از كساني كه در مازندران 
ارادت زي��ادي به آقاي طالقاني داش��ت، همين 
آقاي سعادت بود. در آن دوره كساني كه مبارزه 

را قبول نداشتند، كم نبودند. 
به مسجد هدايت هم مي رفتيد؟

بله
از كي و چگونه؟

اوايل بدون لباس روحاني��ت مي رفتم. به تهران 
كه آمدم با دوستان آقاي طالقاني هم دوست و 
به مرور صميمي تر شدم. به منزل آقاي بازرگان 
مي رفتم، ايش��ان ه��م در مواردي ب��ه منزل ما 
مي آمد، مثلًا وقتي كه از زندان ساواك آزاد شدم. 
در اين باره خاطره اي دارم كه خوب است داخل 
پرانتز برايتان بگويم. همان طور كه عرض كردم 
وقتي از زندان آزاد شدم، مرحوم بازرگان به ديدن 
من آمد. من در خلال گفت وگوها به ايشان انتقاد 
كردم كه شما چرا براي سخنراني در دارالتبليغ 
آقاي شريعتمداري به قم رفتيد؟ ايشان گفت: من 
صرفاً براي يك سخنراني مذهبي رفتم، اما شما 
كه اينقدر روي اين مسائل حساس هستيد، چرا 
به آقاي فلسفي اعتراض نمي كنيد كه از دستگاه 
پنج خط تلفن گرفته است؟. . . اين حرف براي ما 
محل سؤال شد كه ماجرا چيست؟اتفاقاً فردا شب 
مرحوم آقاي فلسفي به ديدن من آمد. به ايشان 
گفتم:ماج��راي اين چند خط تلفن چيس��ت؟ 
گفت:چند تن از وعاظ تهران تلفن نداشتند و من 
واسطه شدم و برايشان گرفتم. )قاعدتاً مي دانيد 
كه داشتن تلفن از لوازم كار وعظ و خطابه است(. 
با اين حال به ايش��ان گفتم:حالا چطور مي شد 
كه اي��ن چند نفر تلف��ن نمي گرفتن��د؟... البته 
آقاي فلسفي هميشه با نيت خير و خدمت براي 

ديگران قدم بر مي داشت. 
به هرحال، در ميان اصحاب مس��جد هدايت، با 
مرحوم داريوش فروهر هم خيلي صميمي بودم. 
همين امر موجب ش��د كه با اب��واب جمعي آن 

مسجد هم مأنوس شوم. 
از فض�اي حاكم ب�ر مس�جد هدايت و 
تفاوت سخنراني هاي آن با ساير محافل 

مذهبي در آن دوره بگوييد.
مفصل اس��ت. مس��جد هدايت فضاي متفاوتي 
داش��ت. بحث هاي نويي بود. روش��نفكري بود. 
آگاهي دادن بود. تفس��ير پرتويي از قرآنِ  آقاي 
طالقان��ي، عمدتاً باز نوش��تِ مطالبي اس��ت كه 
ايشان در سال هاي قبل در مسجد هدايت بيان 

كرده بودند. 
از آزادي ايشان از زندان و ديدارهايي 
كه داش�تيد، به ويژه ماجراي تشكيل 
كميته ه�اي انق�لاب، چ�ه خاطراتي 

داريد؟
نقش آق��اي طالقان��ي در ش��كل گيري انقلاب 
مشخص است و اسنادش هم موجودند. توجهات 
عموم به ايشان و جايگاه والايي كه داشتند. ايشان 
با همه تفاوت داشت. عظمت و آقايي ايشان بسيار 
بالا بود و رعايت حرمت عناصر روحاني، علمي و 
سياسي را بس��يار داش��ت. ما يكسري جلسات 

داشتيم كه قرار بود ادامه پيدا كند.... 
همان جلس�اتي كه جامع�ه روحانيت 

مبارز از درون آن درآمد؟ 
بله، ش��وراي مركزي از آنجا بيرون آمد و علاقه 
داشتند كه آقاي طالقاني هم در آن جمع باشد و 
مرا مأمور كردند كه با ايشان صحبت كنم. رفتم 
ديدم ايش��ان، ديدم چندان دوست ندارد كه در 
محافل شبيه به احزاب حضور داشته باشد، ولي 
با يك ظرافتي به من گفت كه به آقاي مطهري 
بگو و از ايشان كمك بگير كه چطور اين پيغام را 
برساني. من هم رفتم و با آقاي مطهري صحبت 
كردم و گفتم: آقايان اصرار نداش��ته باشند كه 
آقاي طالقاني بيايد. البته آقاي طالقاني به هيچ 
وجه خود را بالاتر نمي ديد كه بخواهد بيايد، بلكه 
براي خود دلايلي داش��ت. من رفتم و با ظرافت 
اين قصه را جمع كردم كه آقاي طالقاني خوشش 
آمد. ايشان با اينكه ساختار ذهني خاصي داشت، 
اينطور نبود كه اين ساختار را به ديگران تحميل 
كند يا معتقد باشد كه ديگران بايد ميدان را خالي 
كنند تا انديشه ايشان جا بيفتد. تحمل فوق العاده 
بالاي ايش��ان را كمتر كسي درك كرد. من تا به 
حال نشنيده ام كه كسي اين ويژگي ايشان را به 
درستي درك كرده باشد. من چنين تحملي را 
در كسي نديدم. مرحوم آقاي طالقاني هماني كه 
بود نشان مي داد. به يك معنا »چهره بي نقاب« 
ايش��ان بود. من قبلًا اين تعبير را براي مرحوم 
جلال آل احمد به كار ب��ردم، ولي آقاي طالقاني 
در مرتب��ه بالاتري صاحب اي��ن خصلت بود. به 
معناي س��نتي آن، آخوندي نمي ك��رد، بازيگر 
و اهل بازي هم نبود. هماني بود كه بود. س��راپا 
سلامت، خلوص و صفا با تمام وجود. در كنار آن 
همه تواضع، شخصيت بسيار محكم و سر نترسي 
داشت. واقعاً، درباره اينگونه شخصيت ها، صحبت 

كردن سخت است. 
يك بار از شما شنيدم كه شما در جلسه 
ديدارتان با مرحوم اميري فيروزكويي با 
آيت الله خامنه اي آشنا شديد. شنيدن 
جريان اي�ن ديدار و آش�نايي، در اين 
بخش از گفت وگو براي ما مغتنم است. 
بله، من با مرحوم قدس��ي خراس��اني آش��نايي 
داشتم، البته به خاطر ذوقي كه داشتم، با خيلي 
از ادبا و ش��عرا ارتباط داش��تم. يك بار، قدسي 
پيش مرحوم اميري گفته بود: طلبه اي هس��ت 
كه مازندراني است و. . . يك چيزهايي از ما پيش 
او بيان كرده بود. اميري هم گفته بود كه دوست 
دارم او را ببين��م. ما رفتي��م و ديديم كه جناب 
آقاي خامنه اي آنجاس��ت. من كه رفتم اميري 
شروع كرد به مازندراني حرف زدن! در آن موقع 
فيروزكوه جزو مازندران بود و طبعاً ايشان هم بلد 
بود مازني صحبت كند. در آنجا با آقاي خامنه اي 
آشنا شدم و برايم خيلي جالب بود انس و ارتباط 
ايشان با اهل ادب و روشنفكران. از آن به بعد با 
هم ارتباطاتي داشتيم. به واقع عرض مي كنم، آقا 
آدمي است بسيار منطقي و تفاهم پذير. من اين را 

در طول سال هاي آشنايي با ايشان ديده ام. 
پ�س از انق�لاب، ارتب�اط ش�ما ب�ا 
روش�نفكران انقلابي هم ادامه يافت؟ 
در ميان اين عده، بيشتر با كدامين يك 

از آنان ارتباط داشتيد؟
من سال هاي س��ال با مرحوم شمس آل احمد 
دوس��ت بودم و اين دوس��تي تا هنگام وفاتش 
ادامه پي��دا ك��رد. او را از هم��ان دوران حيات 
برادرش مي شناختم. در آن روزها جلال مطرح 
بود و ش��مس هم مريدي بود در كن��ار برادر و 
براي خودش جايگاه ويژه اي نداشت و هميشه 
مستمع بود، منتها اهل فكرهم بودوتازه داشت 
پژوهشگري وانديش��ه ورزي را تجربه مي كرد. 
ماجرايي كه بازگو كردنش دردناك است و حالا 
چه عاملي باعث شد كار به اينجا كشيد؟نمي دانم، 
اين بود كه بين شمس و س��ركار خانم سيمين 
دانش��ور، نقار واختلافي پيش آمد. بنده در آن 
مقطع چند جلس��ه كه به ناهار يا شام هم ختم 
مي شد، در خدمت خانم دانشور بودم بلكه بتوانم 
اين اخت��لاف را رفع كنم. به ايش��ان گفتم: باب 
ارتباط من با شما آقاشمس است، ولي متأسفانه 
ايش��ان به دلايلي، پذي��را نبود! ايش��ان منزلت 
بلندي درادبيات داستاني داش��ت، لذا با ايشان 

هيچ بحثي نكردم. 
سعي كرديد آنها  را آشتي بدهيد؟

بله، دوست داش��تم ايش��ان پذيراي آقاشمس 
باشد و تا جايي كه شد، در اين باره تلاش كردم 
اما به هرحال اين اتفاق نيفت��اد. خودم را در آن 
موقع ها در حد ميانجيگري نمي دانستم. به هر 
حال سيمين خانم مرا يك بچه طلبه ديده بود 
و من هم در حد خودم مي توانس��تم دراين باره 
كاري انجام بده��م. من همچن��ان ارادتم را به 
خانم سيمين دانش��ور حفظ كرده ام و مرگش 
فوق العاده برايم دردناك ب��ود. يك بار هم زنگ 
زدم كه خدمت ايشان بروم و گفتم: باب من در 
آشنايي با شما آقاشمس اس��ت ولي متأسفانه 

ايشان پذيراي شمس نبود!
ش�خصيت و كاركرد مرحوم ش�مس 
آل احمد را چگونه ارزيابي مي كنيد با 
عنايت به اينكه با او صميميت فراواني 

داشتيد؟
بله، بايد بگوي��م كه ازنظر بس��ياري از صفات و 
خصال، كپي برادر بود! واقعاً سلامت نفس داشت 
و به تمام معنا بي ريا و مثل برادرش چهره بي نقاب 
بود. ابداً رياكاري در ذاتش نبود. اين دو برادر در 
اين زمينه فوق الع��اده بودند و كمت��ر مثل اين 
دو دي��ده ام كه در مورد زندگي ش��خصي خود، 
مصلحت انديش نباش��ند. هر چه بودند همان را 
نش��ان مي دادند. تصورم اين است كه هر كسي 
چنين خصلتي داشته باشد، چهره بلند و بزرگي 

است. 

وقتي در تهران تصديق مدرسي را 
گرفتم و مي خواس�تم به دانشكده 
معق�ول و منقول ب�روم، جريان 15 
خرداد پي�ش آم�د. ما ه�م رفتيم 
مازندران و در حالي كه در آنجا هيچ 
زمينه اي ب�راي جنب�ش و اعتراض 
نبود، بي گدار ب�ه آب زدي�م و ما را 
گرفتن�د و به تهران آوردن�د! بعد با 
تلاش مرحوم ميرزاي سعادت- كه از 
علماي بزرگ ساري و مردي ملا و از 
شاگردان اديب اول بود- آزاد شدم

»خاطراتي از زندگي و زمانه برخي از متوليان فرهنگ و مبارزه در دوران پيش از انقلاب« 
در گفت و شنود با حجت الاسلام دكتر عباسعلي سرفرازي

انسوارتباطآقایخامنهای
باادباوروشنفکرانبرایمجالببود

ای
نه 

خام
ی 

عل
يد

لله س
ت ا

   آي
 

نی
لقا

 طا
ود

حم
دم

سي
لله 

ت ا
   آي

 
مد

اح
آل 

ل 
جلا

    
مد

اح
آل 

س 
شم

    


